

考虑沥青混合料泊松比影响的路面结构应力分析

乔英娟^{1,2}, 陈静云¹, 王哲人^{1,3}, 徐光辉³

1.大连理工大学 土木水利学院, 辽宁 大连 116024; 2.同济大学 交通运输工程学院, 上海 201804; 3.哈尔滨工业大学 交通科学与工程学院, 哈尔滨 150001

收稿日期 2007-5-1 修回日期 2007-8-28 网络版发布日期 2009-1-1 接受日期 2007-9-9

摘要 基于数字图像测量方法,

通过间接拉伸试验测定了不同温度下沥青混合料的泊松比 μ 变化规律。低温下, μ 在荷载比为0.3~0.8时保持相对稳定, 而在接近峰值荷载时呈非线性增长; 高温下,

μ 随荷载比的增大而增大。采用三维有限元计算模型, 考虑不同温度下沥青层模量及泊松比的变化, 对三种典型路面结构进行分析。结果表明,

沥青面层的泊松比对沥青路面结构的最大横向应变和最大剪应变有显著影响: 当上中面层模量比小于0.8且沥青面层泊松比增大到一定程度时, 轮迹带边缘的沥青混合料在荷载作用下有向车辙两侧流动的趋势, 容易产生失稳性车辙。这说明在进行沥青路面结构设计时, 有必要考虑沥青结构层的协调组合关系和材料泊松比的影响。

关键词 [道路工程](#) [泊松比](#) [荷载比](#) [沥青路面](#) [三维有限元](#) [模量比](#) [车辙](#)

分类号 [U416.217](#)

Stress analysis of pavement structure considering Poisson ratio effect of asphalt mixtures

QIAO Ying-juan^{1,2}, CHEN Jing-yun¹, WANG Zhe-ren^{1,3}, XU Guang-hui³

1.School of Civil and Hydraulic Engineering, Dalian University of Technology, Dalian 116024, China; 2.School of Transportation Engineering, Tongji University, Shanghai 201804, China; 3.School of Science and Engineering on Communication, Harbin Institute of Technology, Harbin 150001, China

Abstract The Poisson ratio μ variations of the asphalt mixtures versus temperature were measured by the indirect tensile test using the digital image processing technique. Under low temperatures, when the load ratio changes from 0.3 to 0.8, μ keeps relatively invariable, and increases nonlinearly while approaching the peak load. Under high temperatures, μ grows with load ratio increasing. A 3 D finite element analysis model was used to analyze the 3 typical pavement structures under rectangular uniform load considering the changes of modulus and μ of the top asphalt layer under different temperatures. The results indicate that the μ of the asphalt mixtures has significant effect on the maximal lateral and shear strains. When the modulus ratio of the top and middle layers is less than 0.8 and the μ of the asphalt top layer increases to a certain extent, the asphalt mixtures around the edge of wheel mark tend to flow towards both sides of the rut under the action of load, leading to the unstable rut. It is necessary to consider the harmonized combination of the asphalt structure layers and the effect of μ in the structure design of asphalt pavement.

Key words [road engineering](#) [Poisson's ratio](#) [load ratio](#) [asphalt pavement](#) [3D finite element](#) [modulus ratio](#) [rutting](#)

DOI:

通讯作者 乔英娟 yjqiao99@163.com

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(547KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“道路工程”的相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [乔英娟](#)

·

· [陈静云](#)

· [王哲人](#)

·

· [徐光辉](#)